



NO 5

FOR RELEASE AT 0300 HRS EST
JANUARY 16, 1970

NIGERIA: INTERNATIONAL OBSERVER TEAM

REPORT ON VISIT OF REPRESENTATIVES OF CANADA, POLAND, SWEDEN AND THE UNITED KINGDOM TO THE FIRST DIVISION AND THIRD MARINE COMMANDO DIVISION AREAS JANUARY 10-14

The object of this short report on the visit shown above is to inform the addressees of the findings of the Observer Team in the areas visited.

The Team was composed of the following: Brigadier General John L. Drewry, Canada; Major Gordon Bristoe, Canada; Lieutenant Colonel Kazimierz Grymin, Poland; Brigadier General Yngve Berglund, Sweden; Major Olov Eriksson, Sweden; Colonel Douglas Cairns, United Kingdom; Major Paul Gray, United Kingdom; accompanied by Mr. Rupert John, United Nations.

The observers visiting Third Marine Commando Division had a discussion with the General Officer Commanding after their arrival at Port Harcourt on January 10 at which he said that Arochuku and the area between the Imo and Cross Rivers had been liberated and that there was no rebel activity in those areas. Approximately 2,000 rebel prisoners of war (POWs) had been taken, 600 of these were in Ikot Ekpene and the remainder in Port Harcourt. Refugees were streaming into Aba where it was estimated that there were 100,000. In addition a similar number was expected to emerge during the next few days and 50,000 were expected at Umuahia.

The GOC said that Owerri had just fallen but as there was some doubt whether the bridges on the Aba-Owerri road were usable, the observers requested to visit the Aba-Umuahia-Ikot Ekpene triangle on January 11 and Owerri on January 12. The GOC readily agreed to these visits which were carried out as scheduled and complete freedom of movement was enjoyed by the observers.

The observers visiting the First Division area were briefed by the General Staff Officer I in the absence of the GOC who was in Lagos. He confirmed that there were newly liberated areas in the Afikpo and Okigwi sectors and the observers requested to visit them. In the Okigwi sector this area is astride the Okigwi-Umuahia road and west to the Imo River. The GS01 advised the observers that refugees were emerging from the bush in large numbers.

Genocide

The observers neither saw nor heard of any evidence of genocide in the newly liberated areas visited.

Refugees

The observers saw refugees at Aba, Mbawsi, Okpuala, Umudiki, Obiakibi and Owerri. With the exception of those in Owerri and environment, they appeared to be in good physical shape. This was confirmed in conversation with a member of the U.S. Aid relief detachment in Aba and by a doctor in Umudiki.

Refugees seen in Owerri and walking down the Owerri-Aba road were not in such good physical condition. There were signs of malnutrition amongst some of the children, but not extreme.

In Aba and Umuahia traders were operating. In Aba there were signs that the town is being energetically cleaned up by communal labour of the refugees who continue to pour in by tens of thousands.

Refugees were being screened cursorily. It appeared that men of military age were being detained for further interrogation to determine whether they were POWs or Biafran Organisation of Freedom Fighters (BOFFs).

Within the limitations of available transport, federal troops are carrying food where it is most needed and refugees whenever possible. As operational requirements decrease, much needed transport will become available for civilian use.

At Umudike, where 30,000 refugees are temporarily housed, the food was meagre although the refugees still appear fit and well.

The Team visited Ikot Ekpene prison - formerly a civil one - and there saw 379 POWs, 235 BOFFs and 23 suspected BOFFs. They did not appear to be undernourished but were dirty and possessed only a minimum of clothing - usually a ragged pair of shorts. The reason for this was that they had discarded uniforms and arms before surrendering or being captured. These POWs had spent, on average, only a few days in captivity.

The remaining POWs, some 1,500, had been despatched to Port Harcourt where the the federal army provide them with shorts and vest.

Inevitably, the inmates of Ikot Ekpene prison were very overcrowded. It was the declared intention of the federal troops to evacuate them as soon as possible.

The observers also saw approximately 200 rebel policemen being evacuated from Owerri.

Throughout the newly liberated areas visited, the observers saw orderly, but pathetic, streams of refugees emerging. Owerri was dominated by federal troops reforming before continuing the advance. These troops were flushed with success and their morale was correspondingly high.

Owerri does not appear to be much more extensively damaged than it was when in federal hands several months ago.

The observers noted that roads throughout the newly liberated areas visited were in very good condition. Bridges on the Aba-Owerri road had been repaired with commendable efficiency. It is possible that the present heavy traffic is liable to damage them.

The newly liberated Okigwi-Umuahia road has cut travelling time between the two towns in half.

Final discussion with GOC

Before returning to Lagos, the observers had a further discussion with the GOC of the Third Marine Commando Division who said that with his own resources, he was capable of dealing with all problems within his Division's area of responsibility.

His policy was to get refugees back to their villages as soon as possible in order that they could do the essential planting before the rainy season commenced. Also the provision of shelter and repair of buildings was a priority task.

The observers who visited the First Division area were told by the GSOL prior to their departure, that rebel soldiers were surrendering at Aqka in large numbers.



no 5

POUR DIFFUSION A 3 HEURES
LE 16 JANVIER 1970

NIGERIA: EQUIPE INTERNATIONALE D'OBSERVATEURS

RAPPORT SUR LA VISITE FAITE AU COURS DE LA PERIODE DU 10 AU 14 JANVIER PAR LES REPRESENTANTS DU CANADA, DE LA POLOGNE, DE LA SUEDE ET DU ROYAUME-UNI DANS LES SECTEURS OCCUPES PAR LA PREMIERE DIVISION ET PAR LA TROISIEME DIVISION DE COMMANDOS DE MARINES

Le présent rapport sommaire sur la visite mentionnée ci-dessus a pour objet de renseigner les destinataires sur ce que les observateurs ont constaté dans les régions visitées.

L'équipe se composait des personnes suivantes: le brigadier général John L. Drewry, du Canada; le major Gordon Bristoe, du Canada; le lieutenant-colonel Kazimierz Grymin, de Pologne; le brigadier général Yngve Berglund, de Suède; le major Olov Eriksson, de Suède; le colonel Douglas Cairns, du Royaume-Uni; et le major Paul Gray, du Royaume-Uni. Elle était accompagnée de M. Rupert John, des Nations-Unies.

Les observateurs qui ont rendu visite à la Troisième division de Commandos de Marines ont eu un entretien avec le commandant de la division après leur arrivée à Port Harcourt, le 10 janvier. Le commandant leur a dit alors qu'Arochukwu et la région située entre les fleuves Iwo et Cross avaient été libérés et qu'il n'y avait aucune activité rebelle dans ces régions. Quelque 2,000 soldats rebelles avaient été fait prisonniers de guerre, dont 600 se trouvaient à Ikot Ekpene et les autres à Port Harcourt. Les réfugiés affluaient vers Aba, où, estimait-on, ils se trouvaient au nombre de 100,000. On s'attendait que ce chiffre soit doublé au cours des jours suivants, tandis qu'Umuahia attendait 50,000 réfugiés.

Le commandant a affirmé qu'Owerri venait de tomber mais, comme on n'était pas sûr que les ponts de la route Aba-Owerri soient utilisables, les observateurs ont demandé de visiter le triangle Aba-Umuahia-Ikot Ekpene le 11 janvier et Owerri le 12 janvier. Le commandant a consenti sans faire de difficultés à ces visites, qui ont été effectuées comme il avait été prévu et au cours desquelles les observateurs ont joui de leur entière liberté

de mouvement.

Les observateurs qui ont visité le secteur de la Première division ont été reçus par le premier officier d'état-major en l'absence du commandant, qui se trouvait à Lagos. L'officier a confirmé qu'il y avait des régions nouvellement libérées dans les secteurs d'Afikpo et d'Okigwi et les observateurs ont demandé de visiter ces régions. Dans le secteur d'Okigwi, cette région s'étend des deux côtés de la route Okigwi-Umuahia et à l'ouest du fleuve Imo. Le premier officier d'état-major a avisé les observateurs que des réfugiés sortaient de la brousse en grand nombre.

Génocide

Les observateurs n'ont ni vu ni entendu mentionner aucun indice de génocide dans les régions nouvellement libérées qu'ils ont visitées.

Réfugiés

Les observateurs ont vu des réfugiés à Aba, Mbawsi, Okpuala, Umudiki, Obiakibi et Owerri. A l'exception de ceux d'Owerri et des environs, ces réfugiés semblaient en santé. Cette impression a été confirmée par des conversations avec un membre du Détachement de secours des Etats-Unis à Aba et avec un médecin à Umudiki.

Les réfugiés d'Owerri et ceux qui marchaient sur la route qui va d'Owerri à Aba ne paraissaient pas en très bonne condition physique. Il y avait chez certains enfants des signes de malnutrition, mais pas d'une extrême gravité.

A Aba et Umuahia les magasins des commerçants étaient ouverts. A Aba, on pouvait voir que la ville faisait l'objet d'un nettoyage mené collectivement et avec énergie par les réfugiés qui continuaient d'y affluer par dizaines de milliers.

Les réfugiés étaient triés de façon expéditive. Il semblait que les hommes en âge de combattre étaient retenus en vue d'interrogatoires ultérieurs de façon à déterminer s'ils étaient prisonniers de guerre ou s'ils faisaient partie de "l'Organisation biafraise des Combattants de la liberté".

Dans la limite des moyens de transport disponibles, les troupes fédérales portent des vivres là où ils sont le plus nécessaires. Elles transportent aussi des réfugiés lorsque c'est possible. A mesure que les besoins de véhicules opérationnels vont diminuer, un grand nombre d'entre eux pourront être convertis en moyens de transport civils.

A Umudike, qui abrite provisoirement 30,000 réfugiés, les vivres étaient rares bien que les réfugiés paraissent toujours bien portants.

L'équipe a effectué une visite à la prison de Ikot Ekpene, ancienne prison civile, et y a vu 379 prisonniers de guerre, 235 Combattants de la liberté et 23 hommes soupçonnés d'appartenir aux Combattants. Ils ne semblaient pas être sous-alimentés, mais paraissaient sales et n'étaient que très peu vêtus, en général de shorts en lambeaux. C'est qu'ils avaient quitté leur uniforme et abandonné leurs armes avant de se rendre ou d'être capturés. Ces prisonniers avaient, dans l'ensemble, passé quelques jours seulement en captivité.

Les autres prisonniers de guerre, environ 1,500, avaient été envoyés à Port Harcourt, où l'armée fédérale leur fournissait des short et des chemises.

Forcément, les détenus de la prison d'Ikot Ekpene se trouvaient très à l'étroit et c'était l'intention déclarée des troupes fédérales de les évacuer le plus tôt possible.

Les observateurs ont également vu évacuer d'Owerri environ 200 policiers rebelles.

Nouvelles zones libérées

Dans toutes les régions nouvellement libérées qu'ils ont visitées, les observateurs ont vu des flots de réfugiés en bon ordre mais extrêmement misérables. Owerri était dominé par des troupes fédérales qui se reformaient avant de continuer leur avance. Ces troupes étaient remplies de fierté à la suite du succès remporté, et leur moral semblait excellent.

La ville d'Owerri ne semble pas beaucoup plus endommagée que lorsqu'elle était aux mains des fédéraux il y a plusieurs mois.

Les observateurs ont relevé le fait que les routes, dans toutes les régions nouvellement libérées étaient en très bonne condition. Les ponts, sur la route d'Aba-Owerri, avaient été réparés avec une louable efficacité. Il est possible que la lourde circulation actuelle leur fasse tort.

Grâce à la route d'Okigwi-Umuahia, nouvellement libérée, le temps nécessaire pour se rendre d'une ville à l'autre a été réduit de moitié.

Dernier entretien avec le commandant

Avant de retourner à Lagos, les observateurs ont eu un autre entretien avec le commandant de la Troisième division de commandos de Marines. Il leur a dit qu'avec ses propres ressources il pouvait s'occuper des problèmes qui tombaient sous la juridiction de sa division.

Il entendait faire rentrer les réfugiés dans leur village le plus tôt possible pour y planter ce dont ils ont besoin avant

le début de la saison des pluies. L'aménagement d'abris et la réparation des bâtiments constituent une tâche prioritaire.

Les observateurs qui ont visité la zone de la 1ère division ont appris du premier officier d'état-major, avant leur départ, que les soldats rebelles se rendaient en grand nombre à Aqka.